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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán jövő héten Budapesten fogadja Ficót 
2024. január 11. – Hvg.hu, Index.hu, Telex.hu, Népszava, Mandiner, Demokrata 

Havasi Bertalan, a miniszterelnök sajtófőnöke megerősítette az információinkat. A HVG 

értesülései szerint Robert Fico szlovák államfő január 16-án, jövő hét kedden Magyarországra 

látogat, Budapesten találkozik Orbán Viktorral. Információinkat Havasi Bertalan, a 

miniszterelnök sajtófőnöke is megerősítette, hozzátéve, hogy a szlovák miniszterelnök 

hivatalos látogatásának előkészítése már zajlik”. Orbán és Fico ma már erős szövetségesek, mi 

sem bizonyítja ezt jobban, mint a magyar közmédia támogatása a szlovák választások idején: 

exkluzív interjút közöltek a szlovák választáson győztes Smer vezetőjével a választást megelőző, 

kritikus időszakban. Ennek azért is volt jelentősége, ugyanis egy felmérés szerint a szlovákiai 

magyarok 13,3 százaléka az M1 televízióból tájékozódik, vagyis az interjú bőven alkalmas 

lehetett a választók befolyásolására. 

 

Szijjártó Péter: magyar-ukrán külügyminiszteri találkozóra kerülhet sor január 

29-én Ungváron 
2024. január 11. – MTI, Hirado.hu, Index.hu, ORIGO, Telex.hu, Kiszo.net, 24.hu 

Ha minden jól megy, magyar-ukrán külügyminiszteri találkozóra kerülhet sor január 29-én 

Ungváron, amelynek során a felek áttekintik a kétoldalú együttműködés kérdéseit - jelentette 

be Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön Budapesten. A minisztérium 

közleménye szerint a tárcavezető a montenegrói kollégájával, Filip Ivanoviccsal közösen tartott 

sajtóértekezletén újságírói kérdésre válaszolva leszögezte, hogy egy esetleges magyar-ukrán 

csúcstalálkozónak akkor van értelme, ha az jelentős eredményekkel járhat, márpedig ehhez 

megfelelő előkészítésre van szükség. Ennek érdekében, a tervek szerint, január 29-én 

találkozóra kerül sor Ungváron közte és ukrán hivatali partnere, Dmitro Kuleba között, hogy 

az elejétől a végéig áttekintsék a kétoldalú együttműködés kérdéseit, és megvizsgálják, hogy a 

felső szintű ülés segíthet-e a kapcsolatok előremozdításában, vagy hogy milyen egyéb munkát 

kell elvégezni ahhoz, hogy a siker reményével ülhessenek össze a két ország vezetői - 

tájékoztatott. 

 

Kelemen Hunor: a legfelsőbb bíróság döntése után már senki sem érezheti 

érinthetetlennek a tulajdonhoz való jogot 
2024. január 11. – maszol.ro, Krónika 

Érthetetlen döntést hozott a legfelsőbb bíróság az egyházak javainak visszaszolgáltatása 

kapcsán, egy olyan precedenst teremt, amivel gyakorlatilag törvényessé teszi a kommunisták 

lopását és megkérdőjelezi a tulajdonjogot – mondta Kelemen Hunor, az RMDSZ országos 
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elnöke tegnapi, nagyváradi sajtótájékoztatóján. A szövetség vezetője rámutatott arra, hogy a 

legfelsőbb bíróság határozata alapján a telekkönyv már nem elég a tulajdonjog igazolásához. 

„Ha harmincnégy év után az egyházaknak tizenkilenc századból való iratokat kell hozniuk, 

mert a telekkönyv nem elég, akkor vagy nem ismered a jelenséget, vagy rossz szándék vezérel 

és voltaképp vissza akarod fordítani a 90-es évek elején hozott politikai döntést. Románia 

akkor felvállalta a kommunista rezsim által elkobzott ingatlanok visszaszolgáltatását” – 

mondta Kelemen Hunor. Hozzátette, a parlamentben keresnek megoldást arra, hogy 

törvényben tegyék biztossá a magántulajdont, mert szerinte a legfelsőbb bíróság döntése után 

már senki sem érezheti érinthetetlennek a tulajdonhoz való alapjogot. 

 

Évértékelő beszélgetés Jankovics Róbert parlamenti képviselőnkkel 
2024. január 11. – Kepesujsag.com 

„Nagy optimizmussal tekintünk a 2024-es esztendőre” „Jóval rosszabb évre számítottunk, 

mint amilyen a 2023-as lett”ó – Egy újabb évet hagytunk magunk mögött. Korábban több ízben 

is azt nyilatkozta, hogy végre jó Horvátországban magyarnak lenni. Melyek voltak azok a 

mérföldkövek, amelyekig eljutottunk, ha csak a tavalyi évet nézzük, hogy egy ilyen kijelentés 

elhangozhasson? – Érdemes azzal kezdeni, hogy milyen évre számítottunk, amikor 2023-at 

terveztük. 2023 volt az első Covid nélküli év 2019 óta, és az első olyan esztendő, amelyben egy 

közeli háborúnak az inflációgerjesztő következményeit kellett elviselnünk. A világban meglevő 

válságok mellett foglalkoznunk kellett az ország földrengés sújtotta vidékeinek a felújításával, 

ami egyértelmű prioritás volt. Így tehát érthető, hogy minden, ami a kultúrával függ össze, a 

jelenlegi helyzetben nem élvezhet elsőbbséget. Ha ebből indulunk ki, és áttekintjük az elért 

eredményeket, akkor azt mondhatjuk, hogy 2023 tulajdonképpen rendkívül jó év volt. 

                           
Légből kapott rendelkezéssel nehezíti meg a történelmi magyar egyházak 

ingatlanjainak restitúcióját a legfelsőbb bíróság  
2024. január 11.- Krónika 

Drasztikusan megnehezíti az erdélyi magyar történelmi egyházak ingatlanjainak restitúcióját 

a bukaresti Legfelsőbb Ítélő- és Semmítőszék új jogegységi határozata. A valamennyi romániai 

bíróság számára kötelező rendelkezés értelmében az egyházaknak közvetlenül bizonyítaniuk 

kell – például alapító okirattal – a 19. században telekkönyvezett iskoláik tulajdonjogát is. A 

Krónika által megkérdezett jogász szerint a legfelsőbb bíróság olyasmit vár el az egyházaktól, 

ami a 19. századi jogrendben nem is létezett. „A megszületett határozat lényege, hogy azokban 

az esetekben, amikor az ingatlan telekkönyvén nem az Erdélyi Református Egyházkerület 

szerepel, hanem valamilyen egyházi iskola, a telekkönyvvel szemben az egyházkerületi 

tulajdont csak közvetlen bizonyítási eszközökkel lehet igazolni a bíróság előtt. Ami azt jelenti, 

hogy minden egyes, visszaszolgáltatásra kerülő ingatlan esetében bizonyítanunk kell, hogy a 

telekkönyvben szereplő iskolát az egyházkerület alapította” – magyarázta a Krónikának a friss 

bukaresti jogi döntés lényegét Székely János ügyvéd. 
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Hamarosan legfelsőbb szinteken egyeztethetnek az OTP Románia eladásáról a 

versenyben maradt bankkal  
2024. január 11. – Krónika 

Várhatóan már jövő héten találkoznak az OTP Bank és a Transilvania Bank vezetői, hogy 

megállapodást kössenek a magyar pénzintézet romániai leányvállalatának jövőjéről – értesült 

a Bloomberg hírügynökség a tranzakcióhoz közel álló forrásoktól. Információik szerint már ki 

is van tűzve január 17-ére Csányi Sándornak, az OTP Bank elnök-vezérigazgatójának és Omer 

Tetiknek, a Transilvania Bank elnök-vezérigazgatójának a találkozója. A tárgyalás előkészítői 

pedig azt tervezik, hogy addig pontosítják a BT ajánlatának a részleteit, bár a források szerint 

kevés annak a valószínűsége, hogy változzon az erdélyi pénzintézet által az OTP Bank Románia 

megvásárlásáért ajánlott összeg. Az idézett források azt is tudni vélik, hogy az előkészítés alatt 

álló tranzakciónak tárgya lehet az OTP moldovai köztársasági bankja is. Egyes piaci hírek 

szerint az OTP romániai bankjának az értékét 300–400 millió euróra becsülik. 

 

Elkezdődött a magyar kultúra ünnepségsorozata 
2024. január 11. – Bihari Napló, maszol.ro 

Az elő- és utóprogramokkal együtt az idén két héten keresztül zajlik az az ünnepségsorozat, 

melyet Berettyóújváros, Debrecen és Margitta önkormányzataival, civil szervezetekkel és 

magyar tagozatos iskolákkal közösen rendez a Bihar megyei RMDSZ. Szabó Ödön, az RMDSZ 

Bihar megyei szervezetének ügyvezető elnöke a Fekete Sas palotában csütörtökön tartott 

sajtótájékoztatón felidézte, hogy több mint húsz évvel ezelőtt Nagyváradon és 

Berettyóújfaluban szerveztek először közös eseményeket a magyar kultúra napja apropóján. 

Később aztán bekapcsolódott Margitta és Debrecen is, és az ünnepségsorozat a térség 

meghatározó év eleji rendezvényévé vált, egyre több és színvonalasabb kínálattal. Az idén már 

több mint tizenkilenc nyilvános és ingyenes program várja az érdeklődőket január 18–26. közt 

változatos helyszíneken. A már megszokottá vált január 22-i színházbeli gálán pedig ismét 

átadnak egy életműdíjat, három A Magyar Kultúráért-díjat és szintén három emlékplakettet. 

 

Sepsiszentgyörgyön előbb a kommunizmus borzalmait idézik meg, majd 

Magyarország geopolitikai szerepét elemzik  
2024. január 11. – szekelyhon.ro 

Két esemény is várja a közélet iránt érdeklődő sepsiszentgyörgyi könyvbarátokat január 13-án, 

szombaton. Előbb egy, a kommunizmus borzalmait taglaló kötetet mutatnak be a Székelyföldi 

Vadászati Közgyűjtemény épületében, utána Orbán Balázs jogász, politológus, országgyűlési 

képviselő második könyvével, illetőleg a szerzővel ismerkedhet meg a közönség. Az MCC Press 

gondozásában megjelenő, Huszárvágás – A konnektivitás magyar stratégiája című mű 

alapállítása szerint a 21. század során új, a korábbinál kiegyenlítettebb világrend jön létre. A 

hidegháborút követően szuperhatalmi státuszba került Amerikai Egyesült Államok 
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egyeduralma meginog, riválisai megerősödnek, a geopolitika eddig ismert viszonyai 

összekuszálódnak – új játszma indul, új nyertesekkel.  

 

Gálfi Árpád: Csak a város érdekeit védtem 
2024. január 11. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Nem érzi magát hibásnak az Országos Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) által hivatali 

visszaéléssel, vagyis jogtalan ügyvédfogadással vádolt Gálfi Árpád székelyudvarhelyi 

polgármester, aki úgy véli, hogy csak a város érdekeit védte. Furcsállotta azt is, hogy a 2019-es 

ügyvédfogadással kapcsolatos bűnvádi eljárást épp a választási évre, 2024-re időzítették. 

„Mind az öt ügyben a városunk érdekei védelmében, legtöbb esetben megtámadott félként 

kötöttem szerződést egy tapasztalt, sikeres ügyvédi irodával, racionális áron” – mondta 

felolvasott szövegében a városvezető. Az esetekkel kapcsolatosan megjegyezte, hogy nem 

hagyhatta a város érdekeit veszni, ahogy azt sem, hogy a város pénzét indokolatlanul költsék, 

ezért rendre az önkormányzati testület elé terjesztette az ügyvédfogadást, de mindannyiszor 

elutasításban részesült. „Ennek ellenére a város érdekében ügyvédet fogadtam, ezt most 

hatalommal való visszaélés vádjaként akarják a nyakamba varrni” – közölte Gálfi. 

 

A székelyudvarhelyi önkormányzat csatlakozik a DNA által kezdeményezett, Gálfi 

Árpád polgármester elleni büntetőperhez  
2024. január 11. – MTI, Krónika, hirado.hu 

A székelyudvarhelyi önkormányzat károsult polgári peres félként csatlakozik a 

korrupcióellenes román ügyészség (DNA) által Gálfi Árpád polgármester ellen kezdeményezett 

büntetőperhez – döntött csütörtöki rendkívüli ülésén a képviselőtestület. A székelyföldi 

önkormányzati képviselők két határozatot is elfogadtak a polgármester ellen indított DNA-

eljárás kapcsán. Arról döntöttek, hogy az ügyben Ölvedi Zsolt alpolgármester képviseli az 

önkormányzat érdekeit, illetve arról is határoztak, hogy az önkormányzat károsult félként 

csatlakozik a polgármester ellen indítani szándékozott büntetőperhez, hogy polgári jogi 

igényként érvényesíthesse követelését, és visszaszerezze az okozott kárt. Ez 37 318 lej, amiből 

27 500 lej a honoráriumok összege, míg a büntető- és késedelmi kamatok 9818 lejt tesznek ki 

– hangzott el. 

 

Még a civil aktivista is elégedetten csettintett, miután a pénzügyön is 

használhatta az anyanyelvét  
2024. január 11. – szekelyhon.ro 

Nem ment egyik napról a másikra, mégis sikerként könyvelhető el, hogy magyar nyelven 

intézett levélre magyar választ kapott a Hargita megyei pénzügyi igazgatóságtól Árus Zsolt civil 

aktivista. Mindenkit arra bátorít, éljenek a törvény nyújtotta nyelvhasználati jogukkal. Amint 

Árus Zsolt, a Székely Figyelő vezetője közölte, még 2022-ben kérdeztek rá a megyei pénzügyi 

igazgatóságra, hogy használják-e a magyar nyelvet az ügyintézésben. Mivel akkor választ nem 

kaptak, ezért bírósághoz fordultak, az pedig jogerős ítéletben kötelezte a hivatalt a kérdés 
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megválaszolására. A válaszban a pénzügyi igazgatóság részéről Dimén Hunor Dénes, az 

intézmény vezetője azt közölte Árus Zsolttal, hogy az intézményben betartják az ide vonatkozó 

törvényt, és használják a magyar nyelvet az ügyintézésben. Ezt követően Árus következő 

próbálkozása még nem ezt igazolta, a pénzügy gyergyószentmiklósi kirendeltségétől nem 

kapott választ a magyar nyelven írt levelére. Azonban amikor ezt is szóvá tette a megyei 

igazgatóságnál, már megérkezett a válasz magyar nyelven is.  

 

Kelemen Hunor: pánikot keltett a 2024-es költségvetés a helyi 

önkormányzatoknál 
2024. január 11. – maszol.ro, Bihari Napló 

Alig léptünk be a 2024-es esztendőbe, máris pánik van a helyi önkormányzatoknál a 

költségvetés miatt, mutatott rá Kelemen Hunor. Az RMDSZ országos elnöke csütörtök délután 

tartott nagyváradi sajtótájékoztatóján emlékeztetett arra, hogy a kormány tavaly év végén 

hozott radikális döntése miatt a jövedelemadók nem maradnak teljes egészében a helyi 

önkormányzatoknál. Ez több milliós bevételkiesést jelent a helyiségek kasszái számára, a 

polgármesterek pedig aggódnak. Kelemen Hunor szerint az, amit tavaly decemberben 

mondtak, az beigazolódik, az önkormányzatok vezetői már hívják telefonon, mivel a számokkal 

szembesülve katasztrofális esztendőre számítanak. A szövetség elnöke emlékeztett, hogy a 

kormánykoalíció tagjai elutasították arra vonatkozó javaslatukat, hogy térjenek vissza az eddig 

bevált rendszerhez, emiatt most a nagy városok, megyeközpontok jelentős bevételkieséssel kell 

számoljanak. „Az év közepén látni fogjuk, hogy nem lesz pénz befektetésekre” – vélekedett 

Kelemen Hunor. 

                          
Korčok Érsekújvárban arról beszélt, hazaszeretet-értelmezésébe a magyar 

kisebbség is beletartozik 
2024. január 11. – Új Szó 

Ivan Korčok az éjsekújvári kampányeseményén arról is beszélt, hogy a hazaszeretet 

értelmezésébe a magyar kisebbség is beletartozik. Elmagyarázta, hogy számára a hazaszeretet 

egy tágabb fogalom, ami túlmutat hokimeccs utáni szlovák himnuszéneklésen és 

zászlólengetésen. Ezáltal az ő hazaszeretet értelmezésébe beletartoznak Szlovákia más 

nemzetiségei is. Teljes mértékben elhatárolódott attól a kijelentéstől, hogy hungarofób lenne. 

Azt hangsúlyozta, hogy a múltban a magyar kormány bizonyos cselekedeteitől határolódott el, 

nem pedig a szlovákiai magyarságtól. Elnökként szeretné elérni, hogy a szlovákiai magyar 

választók Budapest helyett Pozsony felé forduljanak és hogy a történelmi eseményeket 

társadalmi szinten megnyissák.  
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Ízekre szedték Bugár Bélát a hozzászólók 
2024. január 11. – Körkép.sk 

A napokban a Magyar Szövetség alelnöke, Gyimesi György egy facebook poszt keretein belül 

kritizálta Bugár Bélát, aki a kommentszekcióban durván visszaszólt. Gyimesi a liberális-

progresszív újságírás egy jelenségére mutat rá, mely szerint Bugárt és kollégáit az interjúk 

keretein belül nem kérdezték Gál Gábor volt igazságügyi miniszter és hidas politikus 

korrupciós ügyéről. Ezenfelül a Kultminor-mentő petíciót is kritizálta, mondván, hogy annyi 

aláírást sem gyűjtöttek, ahányan az első három hidasra szavaztak a legutóbbi választásokon. 

Bugár Béla a kommentszekcióban a már megszokott "köznapi” szóhasználatával vonta kérdőre 

a posztolót. 

 

Életminőség- és jólétkutatást végez a Nemzetstratégiai Kutatóintézet 
2024. január 11. – Felvidék.ma 

A Nemzetstratégiai Kutatóintézet legújabb felmérése a külhoni és anyaországi magyarság 

jólétének és életminőségének felmérésére irányul. A projekt folytatását képezi a korábbi 

nagymintás társadalomtudományi felméréseknek, bár adatfelvételi módszertana némileg 

eltérő. A kutatás kérdőívei a Felvidékre, Magyarországra, Erdélyre, Kárpátaljára és Vajdaságra 

irányulnak. Többek között munkaerőpiaci, anyagi, képzettségi, nyelvhasználati jellemzőket 

vizsgálnak, úgy, hogy az egyes nemzetrészek helyzete összevethető legyen az anyaországgal és 

egymással, valamint a mellettük élő többségi társadalmakkal. 

 

Hodossy Gyula: Gondolatok a bátorság és a tenni akarás hiányáról és igényéről 

(30 éve volt a komáromi nagygyűlés) 
2024. január 11. – Hodossy Gyula, Körkép.sk 

Ma is vannak közös nevezők. Csak több. A több közös nevezőből még mindig lehet legkisebb 

közös többszöröst kreálni, de az előjelek különböznek. A plusz és mínusz annyira élesen tolja a 

képünkbe a különbözőségeket, hogy még a matekhoz sem kell olyan nagyon érteni ahhoz, hogy 

megértsük, ezekkel a különbözőségekkel esetleg egy egységes magyar megtűrést, de nem 

hiteles összefogást lehet létrehozni. Ma a megszorítottság hiányában a kényelmi zónán belül 

semmi sem tűnik olyan borúsnak és fájdalmasnak, mint akkor. Szomorúan tapasztalom, hogy 

valaha az erkölcsi kötelesség vitte az embert ki az utcára, vagy épp a komáromi nagygyűlésre, 

ma pedig, hivatalból, érdekből, számításból, sznobizmusból vagy a kivagyiságból.  

 

„A gregorián a mennyország missziós zenéje” 
2024. január 11. – Felvidék.ma 

Párkány város a kórusmozgalom területén nagy múltra tekinthet vissza. Mindig volt 

felnőttkórusa a Csemadoknak, a művészeti iskoláknak gyermek- és felnőttkórusa, melyek ma 

is működnek. Négy évtizedes jubileumot ünnepelt a közelmúltban a Stilla Pectus és szintén 

elmúlt harminc éves a Csemadok énekkara, a SZIVÁRVÁNY. Versenyszerűen csak a Stilla 

Pectus és az Ady Endre Iskola gyermekkórusa szokta megmérettetni magát. Az utóbbi években 
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a Szent Imre Plébániáról indult a kezdeményezés egy egyházi énekkar létrehozására. 2023-ban 

azonban már állandósult az énekkar vezetése és profilja. Jelenleg héttagú az énekkar, s tavaly 

felvették az AD DOMINUM nevet. 

                   
Harkai Imrére emlékeztek Topolyán 
2024. január 12. – Magyarszo.rs 

Húsz évvel ezelőtt tragikus hirtelenséggel hagyott itt bennünket Harkai Imre, aki Topolya, 

valamint tágabb pátriánk épített örökségét feldolgozta, megőrizte, sőt fejlesztette is, 

hozzájárulva a város karakterének és arculatának alakulásához. Az évforduló alkalmából 

megszervezett tanácskozáson Tomik Nimród alpolgármester elmondta, Harkai Imre nemcsak 

a szakmában és nemcsak Topolya vonatkozásában ért el kiemelkedő eredményeket, hanem 

oktatóként is átadta tudását és lelkesedését a következő generációnak. Hallgatói számára 

példakép volt az építészeti ismeretek, valamint az integritás és az elkötelezettség terén 

egyaránt. A topolyaiak számára nemcsak építész volt, hanem olyan személyiség is, aki 

szeretetteljesen kötődött a városhoz és annak lakóihoz. 

 

Új társulatigazgató Szabadkán 
2024. január 11. – PannonRTV 

Venczel Valentin a Szabadkai Népszínház Magyar Társulatának új művészeti igazgatója. 

Amint azt a Magyar Szó megírta, vezetőségváltás történt a Szabadkai Népszínház Magyar 

Társulatánál, és az új művészeti igazgató Venczel Valentin, aki előtte tíz évig az Újvidéki 

Színház igazgatója volt. A lapnak nyilatkozva az új társulatigazgató elmondta, hálás a 

Szabadkai Népszínház vezetőségének, a többi között Miloš Nikolić igazgatónak a meghívásért, 

hiszen ez valójában a transzparens elismerése az Újvidéki Színházban végzett munkájának. 

Ugyanakkor nagyon köszöni a Magyar Társulatnak is azt a kollegiális, emberi, baráti 

fogadtatást, amivel a legtöbben várták. 

 

Pancsován újra lesz filmfesztivál 
2024. január 11. – PannonRTV 

Négy év kihagyás után ismét megrendezik a Pancsovai Filmfesztivált január 19-e és 21-e között. 

A rendezvényt Radu Jude: Ne várj túl sokat a világ végétől című filmjével nyitják meg a helyi 

kulturális központban. A fesztivál ideje alatt további öt játékfilmet, és fiatal szerzők kisfilmjeit 

is bemutatják. Az idei program egyik fontos szegmense a középiskolásoknak szánt Fiatal zsűri 

program. A filmes produkciók mellett különféle kísérő, ismeretterjesztő és zenei programokkal 

is várják az érdeklődőket, például alternatív zenei együttesek klipjei is megtekinthetők lesznek 

a vetítések előtt. A fesztivál programjait több helyszínen rendezik meg, amelyek ingyenesen 

látogathatók. 
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Idén is folytatódnak a fejlesztések Tóthfaluban 
2024. január 11. – PannonRTV 

A település tavaly új sportcsarnokkal gazdagodott, ebben az évben pedig egy rehabilitációs 

területet szeretnének megvalósítani a helyi labdarúgó akadémián belül. Tartalmas volt a tavalyi 

év Tóthfaluban. A legnagyobb beruházás egyértelműen a Sportcsarnok volt, amit tavaly át is 

adtak rendeltetésének. Emellett több gyerekprogramot is sikerült megvalósítani a településen, 

valamint a Munkás Szent József templomban az orgona is megújult. Utasi Jenő, plébános: „Az 

1980-as évek elején felújíttattam, de az orgona azért ki van téve az időjárás viszontagságainak, 

ugyan nem szabad térben van, de a levegő páratartalma nyáron, télen változik, és az orgonának 

vannak fasípjai és azok is érzékenyek. Sikerült a Magyar Nemzeti Tanács támogatásával 

teljesen felújítani az orgonát.”  

                
Újabb szigorítás: csak hatósági engedéllyel mozoghatnak a határ menti 

településeken élők 
2024. január 11. – Kiszo.net 

Speciális határőrségi engedélyek beszerzésére kötelezik azon kárpátaljai települések lakóit, 

melyek az államhatártól számított öt kilométeres sávon belül helyezkednek el.  Ez azon az 

ungvári sajtótájékoztatón hangzott el, melyen a Csapi és a Munkácsi Határőrség képviselői 

vettek részt. Az 1292. számú, tavalyi keltezésű kormányhatározatra hivatkozva arról számoltak 

be, hogy aki a határ közvetlen közelében fekvő településen él, avagy ott dolgozik, kénytelen lesz 

ilyen engedélyt kérni. A kérvényeket már februártól fogadják a két központi kárpátaljai 

határkirendeltség székhelyén, azaz Csapon és Munkácson. Az Ungvári járásban a Csapi 

Határőrség az illetékes eljáró hatóság, minden más régió érintett lakosának Munkácson kell 

kérelmeznie a speciális engedélyt. A benyújtott kérvények elbírálási ideje 10 nap lesz, a kiadott 

igazolás határozatlan időre szól, fizetni nem kell érte. 

 

Kárpátaljai nagycsaládosok hétvégéje a Rákóczi Táborban-összefoglaló 
2043. január 11. – Karpatalja 

A Rákóczi Szövetség meghívására 200 kárpátaljai szülő és gyermek tölthetett el egy hétvégét a 

sátoraljaújhelyi Rákóczi Táborban. Valamennyien a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok 

Egyesületének tagjai. A meghívás gondolata a KMNE karácsonyváró ünnepségén Beregszászon 

fogalmazódott meg a Rákóczi Szövetség elnökében. A rendezvény résztvevőit a magyar 

kormány nevében Panyi Miklós, államtitkár köszöntötte. A politikus kiemelte: nem csak a 

kormány, de az egész összmagyarság ott áll a kárpátaljai magyarok mögött. Ennek szellemében 

szervezte meg a Rákóczi Szövetség a közösségi hétvégét is. Senki sem unatkozhatott, hiszen 

egymást követték a kulturális, szórakoztató és sport rendezvények. Volt vetélkedő, táncház, 

meseelőadás és több fajta kézműves foglalkozás. 
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Kárpátalján is népszerű a Duna televízió Tündérkert című sorozata 
2024. január 11. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján is népszerű a Duna Televízió Tündérkert című sorozata. Ez az izgalmas történelmi 

sorozat időutazásra hívja a nézőt. Azt a korszakot mutatja be, amikor Erdély a Habsburg és az 

Oszmán Birodalom között sodródik. A 17. század elején játszódó szenvedélyes történet 

garantáltan lebilincselő élményt nyújt. 

 

Felújították Zádor Dezső síremlékét Ungváron 
2024. január 11. – Kiszo.net 

Zádor Dezső személyében egy olyan sokoldalú tehetségre, zongora- és orgonaművészre, 

zeneszerzőre, népdalkutatóra, zenepedagógusra emlékezünk, aki örökre beírta a nevét 

Kárpátalja kultúrtörténetébe – fogalmazott Bacskai József, Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusának főkonzulja a felújított síremlék avató eseményén. – 2022-ben ünnepeltük 

Zádor Dezső kárpátaljai zeneszerző születésének 110. évfordulóját. A szakközépiskolából 

kerestek meg az ungvári Kálvária temetőben található síremlék felújítása kapcsán, mi pedig 

örömmel karoltuk fel ezt a civil kezdeményezést – mondta el a főkonzul. – Sajnos abban az 

évben a háború közbeszólt, de 2023-ban sikerült megvalósítani, most pedig fel is avatni a 

Szarvas Péter tervei alapján, Rusznak Tarasz által készített síremléket. 

 

Újbezdánban és Nagybodolyán is megépült a vízvezeték-hálózat 
2024. január 11. – Kepesujsag.com 

A Baranyaszentistváni (Petlovaci) járáshoz tartozó Újbezdánban az elmúlt években sokat 

dolgoztak azon, hogy behozzák a közüzemi infrastrukturális lemaradást. Folyamatban van a 

villanyhálózat korszerűsítése, új közösségi parkoló épült és a vízvezeték-hálózatot is 

felújították, amelyre ingyenesen csatlakozhatnak a falu lakosai. Jankovics Róbert parlamenti 

képviselőnk közbenjárásának köszönhetően Nagybodolyán is folytatódott a vízvezeték-hálózat 

építése, így mostanra az egész település területén elkészült. Negyven év után megújult a 

vízvezeték-hálózat Újbezdánban. 

 

Ápolják a téli hagyományokat Szentlászlón 
2024. január 11. – Kepesujsag.com  

A HMDK szentlászlói alapszervezete egyéb tevékenysége mellett nagy hangsúlyt fektet a téli 

hagyományok ápolására is, december folyamán két programot is tartottak. Az őszi 

mezőgazdasági munkák befejezése után az asszonyok idejük jelentős részét fonással töltötték. 

Ez november második felében kezdődött, és gyakran farsangig tartott. Tilos volt azonban fonni 

az egyházi és népi ünnepeken, jeles napokon, így Borbála, Luca napján, karácsony két napján. 

A fonóban beszélgetés, énekszó, játék mellett jobban ment a munka, és ez volt a társas 

összejöveteleknek, a népköltészet megszólaltatásának, a népdaléneklésnek egyik fő alkalma. 
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Margit-termet avattak a zágrábi Ady Körben 
2024. január 11. – Kepesujsag.com 

A zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkör egykori alelnöke, Szabó Margit előtt tisztelegve 

nevezték el székházuk társalgóját Margit-teremnek az egyesület tagjai. Az országos HMDK 

múlt év végi közgyűlésén tagfelvételt nyert nagy múltú zágrábi Ady Endre Magyar 

Kultúrkörben 2023 decemberében névadó ünnepséget szerveztek. Az igen aktív, számos 

szekcióval és programmal büszkélkedő zágrábi egyesületnél már hagyománynak számít, hogy 

karácsony másnapján, István-napkor a kör legnagyobb támogatójának számító Szabó család 

ebéden látja vendégül a kör tagságát, amelyet a család legkisebb tagjai szolgálnak fel. – Ezt a 

szép szokást használtuk ki arra, hogy Guzsvány József tagunk ötlete nyomán 

társalgótermünket egykori alelnökünk, Szabó Margit – Manyi után Margit névre 

„kereszteljük“. 

 

Támogassuk kárpátaljai nemzettársainkat! 
2024. január 11. – Kepesujsag.com 

Ukrajnában immár második éve tart az orosz invázió ellen vívott háború. Sajnos a korszerű 

orvosdiagnosztikai eszközök megvásárlása, főleg most, a háborús időszakban jelentős anyagi 

nehézséget okoz, ezért a kárpátaljai Megyei Gyermekkorház számára hirdettek jótékonysági 

felhívást, amelyet a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) a HMDK-hoz is 

eljuttatott. – Arra kérem horvátországi magyar honfitársaimat, hogy a lehetőségeinkhez 

mérten segítsünk a háborús konfliktus miatt nehéz helyzetbe került kárpátaljai 

nemzettársainknak – mondta Jankovics Róbert, a HMDK elnöke, továbbítva lapunknak a 

felkérés szövegét. „Ukrajnában immár második éve tart az orosz invázió ellen vívott háború. 

Magyarország a háború első napjától kezdve humanitárius segítséget nyújt Ukrajnának: 

befogadja a harcok elől elmenekülteket, Ukrajna egész területén egészségügyi, szociális 

intézményeket támogat. Jelentős segítségben részesül a Kárpátalján élő közösség is. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. január 11. – Kossuth Rádió 

 

Lassan nem telik el úgy nap Kárpátalján, hogy ne tartsanak katonatemetést a részben 

magyarok lakta megyében, mondja Dunda György, a Kárpáti Igaz Szó hetilap lapigazgatója. 

Csak a Beregszászi kistérségben 20 elesett katonát helyeztek eddig örök nyugalomra. 
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Végleges/jogerős ítélet született abban a becsületsértési perben, amelyet Tőkés László még 

2014-ben indított amiatt, hogy egy bukaresti tévéműsor résztvevői azt állították róla, hogy 

hazaáruló és magyar kém volt.  

A román legfelső bíróság nemrég meghozott jogerős ítélete elmarasztalta a rágalmazókat és ez 

erkölcsi elégtételt jelent - nyilatkozta Kincses Előd, Tőkés László jogi képviselője, aki a közel 10 

évig tartó peres ügy lényegét, a történet hátterét is összefoglalja. 

 

Árus Zsolt a Székely Figyelő Alapítvány vezetője minden székelyföldit arra bíztat, hogy éljen 

bátran a román állami hivatalokban is a magyar nyelvhasználat jogával. Úgy véli, ha elég sokan 

élnek ezzel a lehetőséggel, akkor a helyzet javulhat, s el lehet érni azt, hogy a hivatalokban 

különösebb erőfeszítés, illetve indulatok nélkül használják a magyar nyelvet. Geréb Krisztina 

először Székelyudvarhelyen kérdezte az embereket a hivatalban használatos nyelvről, majd 

Árus Zsoltot Gyergyószentmiklóson, telefonon érte el munkatársunk. 

 

A muzslyai plébánián és az Emmausz Fiúkollégiumban idén is megtartották a téli oratóriumot. 

A programdús rendezvényen az óvodások és a kisiskolások az animátorok irányításával 

vehettek részt. A szép, téli időnek köszönhetően végre szánkózhattak is a gyerekek. Az 

összeállításban elsőként Kalpis Sztoján atyát halljuk. 

 

Felvidéken a várhosszúréti és a környékbeli, a helytörténet iránt érdeklődők számára 

szerveztek gyalogtúrát a Szilicei-fennsíkra, ahol a második világháborús harcok emlékhelyeit 

látogatták meg. A túrázók felkeresték a térségben található hadisírokat és gyertyagyújtással 

emlékeztek a háború áldozataira. 

 

A magyar sporttörténet legnagyobb tragédiájára emlékeznek január 12-én, pénteken délelőtt 

11 órakor a salgótarjáni régi központi temetőben. A Salgótarjáni Acélgyári Levente Egylet 

síelőit 80. évvel ezelőtt, 1944. január 13-án Erdélyben, a Radnai-havasok 2303 méter magas 

Nagy-Pietrosz csúcsának meghódítása közben érte a szerencsétlenség. Egy lavinaomlásban 

elhunyt a síjárőrcsapat 15 tagja.  Már ötödik éve tartott a második világháború, amikor a 

salgótarjáni levente síjárőrcsapat úgy döntött, hogy a januári fagyban, nem számolva a 

leselkedő veszéllyel, meghódítják a Radnai-havasok legmagasabb csúcsát. A 2303 méter magas 

Horthy-csúcsot, amelynek közelébe az akkori országvezetés téli olimpiai központ építését 

tervezte. Azt a csúcsot, amely Borsa város közelében, a Nagy-Szamos völgye fölé magasodik, és 

amelyet ma Nagy-Pietrosznak hívnak. Egy hatalmas hófal leomlása, és az abból elindult 

pusztító hógörgeteg a város ifjúságának színe-javát elvitte. A rendszerváltás előtt beszélni sem 

lehetett erről az esetről, majd a kutatások nyomán éppen harminc éve tartották az első 

nyilvános megemlékezést. Tarnóczi László összeállítása. 


